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Přehled zpráv uplynulého dne o klíčových událostech na

Blízkém východě a v severní Africe: Sýrie, Izrael, Turecko,

Írán, Irák, Jemen, Egypt a Saúdská Arábie.

Zprávy ze světových zpravodajských kanálů, arabských a

západních zdrojů, včetně uživatelů sociálních sítí. Recenze

obsahují vojenské mapy, fotografie a videa

nejvýznamnějších událostí.

SÝRIE

Rusko a Čína odmítly mluvit na zasedání Rady bezpečnosti OSN o

syrské chemické dokumentaci, uvedla RIA Novosti.
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"Nevidí hodnotu v této diskusi," řekl zdroj agentury v Radě

bezpečnosti.

Dmitrij Poljanskij, první náměstek stálého představitele Ruska při

OSN, 6. prosince 2022 řekl, že technický sekretariát Organizace pro

zákaz chemických zbraní nechce opustit neobjektivní protisyrskou

linii, kterou prosazuje.

Tiskový tajemník prezidenta Ruské federace Dmitrij Peskov o

zprávách o plánech návštěvy syrského prezidenta Bašára al-Asada v

Ruské federaci: oznámíme to ve stanovený čas, dříve to neuděláme.

„V přípravě je zpravidla několik pracovních oficiálních návštěv, jde o

pokračující proces, se kterým spolupracují naši specialisté na

mezinárodní vztahy, ministerstva a resorty. Jak víte, mezinárodní

návštěvy oznámíme ve stanovený čas, dříve to neuděláme.

Samozřejmě platí určitá bezpečnostní pravidla při návštěvě, takže

nikam nespěcháme. Vše včas oznámíme, “řekl Peskov novinářům.

Rusko může přispět ke sblížení mezi Tureckem a Sýrií tím, že je

stálým členem Rady bezpečnosti OSN a přítelem Ankary a Damašku,

řekl člen turecké rady pro bezpečnost a zahraniční politiku za

tureckého prezidenta Chagryho Erhana.

"Věřím, že ne Rusko a Írán, ale Rusko samo by mohlo pomoci dále

rozvíjet turecko-syrské vztahy... Rusko jako země Rady bezpečnosti

OSN a blízký přítel Turecka i Sýrie může pomoci tyto vztahy

rozvíjet," dodal. RIA News.

I když je proces pomalý, jde podle úředníka již o pokrok ve srovnání

se situací před půl rokem, kdy o sblížení Damašku a Ankary nemohla

být řeč.

„Jsou tu tři důležité otázky, o kterých se bude diskutovat a už se o

nich diskutuje. Nejdůležitějším problémem pro Turecko jsou

teroristické aktivity... Druhým nejdůležitějším tématem jsou syrští

uprchlíci v Turecku. Už jich je více než 3,5 milionu,“ dodal Erhan.
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Za další důležité téma označil územní celistvost Sýrie.

Setkání mezi tureckým a syrským prezidentem Recepem Tayyipem

Erdoganem a Bašárem al-Asadem před prezidentskými volbami v

Turecku je nepravděpodobné, řekl agentuře RIA Novosti Chagry

Erhan, člen Rady pro bezpečnost a zahraniční politiku pod vedením

tureckého prezidenta.

„Prezident Erdogan není v zásadě proti takovému setkání, ale ničivá

zemětřesení vše změnila. Celý rozvrh prezidenta doznal změn – v

oblasti katastrofy tráví tři dny v týdnu. Do voleb zbývá necelých 74

dní, takže si myslím, že není možné najít způsob, jak se vůbec jít s

Asadem vyfotit. Možná se setkání uskuteční po volbách,“ řekl Erhan.

Erdogan již dříve uvedl, že navrhl ruskému prezidentovi Vladimiru

Putinovi uspořádat schůzku lídrů Turecka, Ruska a Sýrie, předcházet

by jí však měla schůzka šéfů zpravodajských služeb, ministerstva

obrany a ministerstva zahraničí.

Zvláštní zmocněnec ruského prezidenta pro Blízký východ a Afriku,

náměstek ministra zahraničí Michail Bogdanov a turecký velvyslanec

v Moskvě Mehmet Samsar na pondělním setkání poukázali na

nutnost udržovat rusko-turecký dialog v zájmu rychlého vyřešení

situace v Rusku. Syrská arabská republika (SAR).

"Během rozhovoru došlo k výměně názorů na aktuální témata

blízkovýchodní agendy s důrazem na situaci v Syrské arabské

republice," uvedlo ruské ministerstvo zahraničí v prohlášení.

„Zároveň byl zdůrazněn požadavek na úzký rusko-turecký dialog v

zájmu brzkého komplexního urovnání v SAR v souladu s principy

mezinárodního práva a v souladu s dohodami dosaženými ve

formátu Astany.

Ruská diplomatická mise dodala, že během setkání diskutovali „o

situaci na místě, sociálně-ekonomické situaci v Sýrii a také o

poskytování humanitární pomoci obětem série ničivých zemětřesení

v Turecku a Sýrii“.
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Dne 28. prosince loňského roku informovalo ruské ministerstvo

obrany o jednáních konaných v Moskvě mezi šéfy ministerstev

obrany Ruska, Sýrie a Turecka, během nichž jednali o způsobech

řešení syrské krize, o problému uprchlíků ao společném úsilí bojovat

proti extremistickým skupinám v Sýrii. V důsledku jednání, jak bylo

specifikováno v MO, strany vzaly na vědomí konstruktivní charakter

dialogu vedeného v tomto formátu a potřebu v něm pokračovat v

zájmu další stabilizace situace v Arabské republice a regionu jako

celý. Syrské ministerstvo obrany označilo jednání za pozitivní.

V současné fázi pokračují kontakty mezi dotčenými resorty, včetně

možnosti uspořádání setkání ministrů zahraničí, později vůdců

Turecka a Sýrie. 

Jednání ministrů zahraničí Ruska, Turecka, Sýrie, Íránu je v procesu

přípravy. Uvedl to v pondělí zvláštní představitel prezidenta Ruské

federace pro Blízký východ a Afriku náměstek ministra zahraničí

Michail Bogdanov.

"Pracujeme, pracujeme na tom," řekl a odpověděl na otázku agentury

TASS ohledně data a místa nadcházejícího setkání čtyř stran.

Podrobnosti o nadcházejících jednáních náměstek nezveřejnil.

„Mohu vám říci, že jsme se dohodli, že nebudeme uvádět podrobnosti

– to je prozatím podmínkou práce a úspěchu. <…> Musíme pracovat

diskrétně a na principech tiché diplomacie,“ řekl. 

Ruský konvoj čtyř kamionů s humanitární pomocí, jídlem,

přikrývkami, matracemi a stany pro oběti zemětřesení dorazil do

okresu Sheikh Maksud v Aleppu.

Zástupce ruského koordinačního centra v Aleppu řekl zpravodaji

SANA, že se jedná o humanitární pomoc ruského lidu pro syrské

bratry, kteří trpěli zemětřesením. Poznamenal, že další várka bude

distribuována v oblasti Tel Susin na severovýchodě provincie Aleppo

vedle každodenní humanitární pomoci obětem v jiných syrských

provinciích.
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Zástupce Shromáždění národů Ruska zdůraznil, že občané Ruské

federace různých národností vyjádřili přání pomoci obětem

katastrofy. Vyzval k bezpečnosti a míru v Sýrii a také vyjádřil

solidaritu se syrským lidem, který čelí tomuto utrpení.

Polní nemocnice Libanonské asociace rozvoje pro život a mír v

okrese Al-Guhafaza města Aleppo začala poskytovat své lékařské

služby lidem přijíždějícím z různých oblastí postižených

zemětřesením.

Administrativní ředitel sdružení Waleed Al-Hajj řekl zpravodaji

SANA, že kromě přímé léčby jsou pacientům, zejména těm, kteří trpí

chronickými nemocemi, a dětem podávány bezplatné léky. K

dispozici je 10 lůžek, zařízení pro ventilaci, EKG a tlakoměry.

Al-Haj poznamenal, že nemocnice poskytuje své služby měsíc s

podporou slovenské vlády, zaměstnává lékařský tým osmi

záchranářů z libanonského města Anut.

Ve městě Qamishli, ve věznici Alaya, kterou ovládají kurdské

formace, propukly nepokoje mezi zadrženými teroristy ISIS. V okolí

věznice, zejména ve čtvrti Kanat As-Sues, byl zaveden režim nejvyšší

pohotovosti.

Místní zdroje korespondentovi SANA řekly, že po výkřiku „Alláhu

Akbar“ byly uvnitř věznice slyšet výstřely, její brány byly

zablokovány. Nepokoje začaly po návštěvě vězeňské správy delegací

amerických okupačních sil.

Podle zdrojů byl také vyhlášen poplach ve čtvrti Guweiran ve městě

Hasaka, kde se nachází centrální věznice s tisíci teroristů ISIS.

Všechny vchody byly zablokovány a hlídkování ve čtvrti se

zintenzivnilo, provádí se důkladné prohledávání vozidel a ověřování

dokumentů, aby se ve věznici Sanaviya As-Sinaia neopakoval scénář

povstání.

IZRAEL
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Lidé v karnevalových kostýmech vyšli v pondělí večer do ulic

izraelských měst. Se západem slunce v tento den začali obyvatelé

země slavit Purim - nejveselejší svátek v židovském kalendáři.

Purim se slaví 14. den měsíce adar. Letos připadá na večer 6. března

až 7. března večer. V židovském kalendáři se podle tradice počítají

dny od západu slunce do západu slunce.

Jednou z hlavních tradic svátku je „bezuzdná radost až do bodu, kdy

není možné rozlišit kletby od požehnání“. Lidé z Tel Avivu se snaží

toto přikázání splnit. Jak se přesvědčil zpravodaj agentury TASS, se

začátkem Purim se město změnilo, podniky s pitím a zábavou v jeho

centru jsou zaplněny do posledního místa.

Na ulicích všude můžete vidět lidi v karnevalových kostýmech,

zobrazující postavy jakéhokoli žánru - od historických postav a

kouzelných monster až po mimozemšťany a superhrdiny. Ne každý se

však dnes večer oblékl do karnevalového stylu, mnozí se prostě

přijdou podívat na netradiční kostýmy a vyfotit se s majitelkami těch

nejnápadnějších outfitů.

"Není to děsivé, když jste dnes bez obleku, nejdůležitější je dobrá

nálada," řekl jeden z oslavujících zpravodaji TASS.

Purim se slaví na památku dávných časů, kdy došlo k zázračné

záchraně Židů žijících na území Perské říše před vyhlazením. Haman,

oblíbenec perského krále Ahasvera (Artaxerxa), plánoval vyhladit

Židy. Mudrc Mordechai se o tom dozvěděl a požádal svou sestřenici,

židovku Ester, královu manželku, aby se modlila ke svému manželovi

o milost pro její lid. Artaxerxes jejímu přesvědčování podlehl a

obrátil proti němu zlý úmysl svého oblíbence.

Tyto události jsou popsány ve svitku Ester, jedné z 24 knih Tanachu,

jehož slavnostní čtení je povinným přikázáním svátku Purim. V

křesťanské tradici tento text odpovídá starozákonní knize Ester.
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O tomto svátku je obvyklé posílat sladkosti jako dárek příbuzným,

přátelům a potřebným, organizovat veselé průvody a karnevaly a také

se účastnit „purimshpil“ - lidových divadelních představení s

hudebními čísly a parodiemi. Gastronomickým znamením Purim je

speciální trojúhelníková sušenka se sladkou náplní, zvaná „Amanovy

uši“. A pro světskou veřejnost a zejména děti tento svátek znamená

především karnevaly a mnoho koncertů.

V mnoha městech a dokonce i ve školách pořádají maškaři maškarní

průvody zvané „Adloyada“ – něco jako hebrejská fráze zní jako

„dokud nepřestanete rozlišovat“. Talmud říká, že během Purim by

člověk měl pít víno, dokud „nedokáže rozlišit, zda pronáší kletby na

Hamana nebo požehnání na Mordechaje“. Pravda, ne všichni rabíni

věří, že by tato teze měla být brána doslova. 

Reforma soudnictví navržená kabinetem ministrů Benjamina

Netanjahua ohrožuje Izrael ekonomickými a bezpečnostními

problémy. Toto hodnocení učinil miliardář politik a bývalý starosta

New Yorku Michael Bloomberg v článku zveřejněném v pondělí v The

New York Times.

Podle agentury Bloomberg by kontroverzní reforma Netanjahuovy

vlády mohla představovat hrozbu pro „spojence Izraele po celém

světě, regionální bezpečnost, domácí ekonomiku země a demokracii“.

„Ekonomické škody jsou již pociťovány, jak ukázal pád šekelu,“ píše

Bloomberg a zdůrazňuje, že „spousta podnikatelů a investorů“ se

vyslovila proti reformě a „lidé již začali vybírat prostředky“ z země.

Bloomberg uvedl, že izraelský ekonomický růst „může být považován

za jeden z hlavních úspěchů Netanjahua“. "Pokud ale nezmění kurz,

mohl by přijít o všechen ten pokrok a své těžce vydělané dědictví,"

pokračoval.

Bloomberg však poznamenává, že „[Izraelské] vazby se Spojenými

státy a dalšími svobodnými zeměmi by mohly být oslabeny“, pokud

by došlo k reformě. „Byla by to katastrofální ztráta pro bezpečnost

Izraele, negativně by to ovlivnilo vyhlídky na mírové urovnání
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konfliktu s Palestinou a dokonce by ohrozilo budoucnost židovského

státu,“ zdůraznil autor. Poznamenal, že Izrael si „nemůže dovolit“

vnitřní rozkol, protože by to mohlo ohrozit „vojenskou akci“ jeho

sousedů. „Čím silnější bude rozkol v zemi, tím slabší bude v očích

nepřátel vypadat,“ řekl Bloomberg.

„Země sousedící s vnějšími nepřáteli by měly hledat vnitřní

kompromis více než jiné a upřímně doufám, že Netanjahu přesvědčí

svou koalici, aby následovala výzvu prezidenta Jicchaka Herzoga, aby

zpomalil a zpomalil,“ řekl Bloomberg. Dříve v pondělí prezident

židovského státu řekl, že izraelští politici jsou blízko kompromisu

ohledně reformy soudnictví navržené Netanjahuovým kabinetem a

vyvolali v zemi masivní opoziční protesty.

Izraelská armáda v pondělí informovala, že během noční

protiteroristické operace v uprchlickém táboře Aqabat Jabr u města

Jericho na Západním břehu Jordánu došlo k vojenské přestřelce s

ozbrojenými podezřelými.

„Jednotky operovaly ve vesnici Aqabat Jabr, aby prověřily bydliště

teroristy, který se 27. února 2023 zúčastnil série střeleckých útoků, v

jejichž důsledku [Izrael, který měl rovněž americké občanství] Elan

Ganeles byl zabit. Během operace, která byla provedena za účelem

prošetření možnosti demolice domu, začali podezřelí házet na vojáky

kameny a Molotovovy koktejly a také na vojáky střílet. Armáda

reagovala použitím prostředků k rozptýlení nepokojů a střelbou ostré

munice, zásahy byly detekovány,“ uvedla armádní tisková služba s

tím, že „neexistují žádné zprávy o zraněních mezi vojenským

personálem.

27. února došlo v oblasti Jericha k sérii ozbrojených útoků. Skupina

neznámých osob, pohybující se po dálnici, střílela na několik

izraelských vozidel, v důsledku čehož byl zabit jeden Izraelec.

Útočníci pak zapálili jejich auta, vyměnili si palbu s policií a z místa

utekli. 1. března armádní tisková kancelář oznámila, že armáda

zadržela na Západním břehu čtyři lidi podezřelé ze zabití Ganelese.
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Při pondělních nočních raziích na Západním břehu Jordánu navíc

izraelská armáda zadržela 14 Palestinců podezřelých z účasti na

teroristických aktivitách. Nálety byly provedeny zejména ve velkých

palestinských městech Hebron a Nábulus a také v řadě vesnic a měst

na Západním břehu, poznamenala armádní tisková služba.

Izraelský ministr národní bezpečnosti Itamar Ben-Gvir nařídil, aby

demolice nelegálních budov ve východním Jeruzalémě pokračovala i

během muslimského svatého měsíce ramadánu. Informovala o tom v

pondělí státní rozhlasová stanice Kan.

Ben-Gvir podle ní již zaslal odpovídající příkaz izraelské policii. Jak

poznamenává Kan, toto rozhodnutí je v rozporu se zavedenou praxí,

v jejímž rámci před několika lety izraelské úřady odmítly během

ramadánu demolovat nelegální budovy ve východním Jeruzalémě,

aby se vyhnuly další eskalaci napětí s Palestinci.

Nyní Ben-Gvir, vůdce krajně pravicové strany Židovská moc, která je

známá svým tvrdým postojem vůči Palestincům, nařídil, aby bylo

rozhodnutí přehodnoceno a policie se bude řídit novými pokyny,

navzdory vážným bezpečnostním rizikům, která tyto akce mohou

obnášet. Kan.

Podle rozhlasové stanice izraelští bezpečnostní představitelé v

minulých týdnech varovali, že k vážné eskalaci napětí v palestinsko-

izraelském konfliktu může dojít letos během ramadánu. Nárůst násilí

na Západním břehu Jordánu a ve východním Jeruzalémě lze

pozorovat již několik měsíců, od začátku roku tam bylo při různých

teroristických útocích zabito 14 izraelských občanů, uvádí Kan.

Svatý měsíc ramadán pro muslimy, ve kterém jsou věřící povinni

dodržovat přísný půst, začne letos 23. března a skončí 21. dubna.
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Watch Video At: https://youtu.be/jXPUmf7twec

Prohlášení izraelského ministra národní bezpečnosti Itamara Ben-

Gvira o pokračující demolici budov ve východním Jeruzalémě i

během muslimského posvátného měsíce ramadánu na konci března

situaci vyostřují. Oznámilo to v pondělí palestinské ministerstvo

zahraničí.

"Provokativní prohlášení radikálního izraelského ministra národní

bezpečnosti Itamara Ben-Gvira zhoršují konflikt, zejména jeho

vychloubání se demolováním palestinských domů ve východním

Jeruzalémě během ramadánu," uvedlo prohlášení zveřejněné na

webu ministerstva zahraničí. Palestinské ministerstvo zahraničí

zdůraznilo, že „taková prohlášení jsou na stejné úrovni jako rozsáhlé

operace k judaizaci Jeruzaléma, prováděné s cílem udeřit na

palestinskou přítomnost a získat nad ní izraelskou kontrolu“.

Palestinské ministerstvo zahraničí považovalo „izraelskou vládu v

čele s [premiérem Benjaminem] Netanjahuem za plně a přímo

odpovědnou za zločiny a pokračující porušování lidských práv v

Jeruzalémě, a vyzvalo k „ukončení všech jednostranných opatření“.

https://youtu.be/jXPUmf7twec
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Watch Video At: https://youtu.be/IBN4nUVOWfM

Požár ve čtvrti Kirjat Yuval v Jeruzalémě.

Watch Video At: https://youtu.be/5_GS6EO41dQ

ÍRÁN

Kritériem pro provádění íránského jaderného programu jsou

ustanovení Smlouvy o nešíření jaderných zbraní (NPT), záruky, které

jsou jí poskytovány, a strategický akční plán přijatý Madžlisem

https://youtu.be/IBN4nUVOWfM
https://youtu.be/5_GS6EO41dQ
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(parlamentem) ke zrušení sankcí a ochraně zájmy íránského národa.

Oznámil to v pondělí šéf Íránské organizace pro atomovou energii

(AEOI) Mohammad Eslami.

"Prohlásili jsme, že dodržujeme NPT a záruky podle této smlouvy, a

MAAE vyhodnocuje a monitoruje aktivity země [v jaderné oblasti],"

uvedl Eslami v prohlášení zveřejněném na oficiálním Twitteru

íránské vlády. po setkání s generálním ředitelem Mezinárodní

agentury pro atomovou energii (MAAE) Rafaelem Grossim.

Eslami vyjádřil spokojenost s výsledky jednání. Zároveň zdůraznil, že

„Joint Comprehensive Action Plan (JCPOA), který druhá strana

nedodržuje, nemůže sloužit jako kritérium pro jednání [Íránu], na

rozdíl od Strategického akčního plánu pro zrušení sankcí a ochranu

zájmů íránského národa, přijatého Madžlisem [parlamentem]." Šéf

AEOI poznamenal, že „ostatní země chtějí donutit Írán, aby

dodržoval ustanovení JCPOA, ale samy nechtějí plnit své závazky“.

Írán a Spojené státy si prostřednictvím zprostředkovatelů vyměňují

zprávy o teheránském jaderném programu. Oznámil to v pondělí na

tiskové konferenci mluvčí íránského ministerstva zahraničí Nasser

Kanani Chafi.

„Írán a USA si vyměňují zprávy přes prostředníky. Návštěva pana

[generálního ředitele MAAE Rafaela] Grossiho je součástí procesu

navracení stran k plnění ustanovení Společného komplexního

akčního plánu (JCPOA),“ citovala ho  IRNA .

Spojené státy v žádném formátu neprojednávají s Íránem možnost

obnovení jaderné dohody. Uvedl to v pondělí na brífinku šéf tiskové

služby amerického ministerstva zahraničí Ned Price, když

komentoval slova mluvčího íránského ministerstva zahraničí Nassera

Kananiho Chafiho, že si obě země vyměňují zprávy na toto téma přes

prostředníky.

https://ru.irna.ir/
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„Návrat ke společnému komplexnímu akčnímu plánu není na naší

agendě a je tomu tak již nějakou dobu. Náš program zahrnuje represe

íránských úřadů proti jejich vlastním lidem, dodávky dronů Rusku a

americkým občanům drženým v Íránu,“ řekl. 

USA očekávají, že Teherán bude jednat rychle a konkrétně, aby

provedl společné prohlášení Íránu a MAAE. Uvedl to v pondělí na

brífinku šéf tiskové služby ministerstva zahraničí Ned Price.

„Očekáváme, že Írán přijme konkrétní opatření v souladu se

společným prohlášením. <…> Írán musí plně a neprodleně

spolupracovat s MAAE. Těšíme se na další zprávu od MAAE v

nadcházejících týdnech o krocích, které Írán přijal,“ řekl Price. 

V současné době nedochází k žádnému pohybu ohledně obnovení

jednání o obnovení Společného komplexního akčního plánu (JCPOA)

o íránském jaderném programu. Michail Uljanov, stálý zástupce

Ruské federace u mezinárodních organizací ve Vídni, to v pondělí

uvedl v rozhovoru pro TASS.

"Pokud jde o obnovení jednání o obnovení JCPOA, není zde žádný

pohyb," řekl Uljanov. „Írán, stejně jako Rusko a Čína, jsou

připraveny dokončit již téměř plně dohodnuté rozhodnutí vrátit se k

původním parametrům jaderné dohody,“ dodal. Na straně eurotrojky

(Velká Británie, Německo, Francie) a Spojených států však podle

stálého představitele Ruské federace zatím taková připravenost není.

Uljanov zároveň upozornil, že Grossiho návštěva Teheránu na konci

minulého týdne byla „docela konstruktivní“. „Generální ředitel se

setkal s íránským prezidentem, ministrem zahraničních věcí a šéfem

Organizace pro atomovou energii. Byla navržena další ověřovací a

monitorovací opatření v íránských jaderných zařízeních, která musí

být ještě dokončena,“ poznamenal stálý představitel Ruska. Z íránské

strany, jak upřesnil Uljanov, bylo obdrženo prohlášení o její
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připravenosti spolupracovat se sekretariátem MAAE na částicích

nedeklarovaného uranu objevených před několika lety na třech

místech v Íránu.

Teherán souhlasí s přechodem Mezinárodní agentury pro atomovou

energii (MAAE) k dalším monitorovacím a ověřovacím opatřením v

íránských jaderných zařízeních. Oznámil to v pondělí generální

ředitel MAAE Rafael Grossi před zasedáním Rady guvernérů MAAE.

„V návaznosti na sobotní rozhovory s [předsedou Íránské organizace

pro atomovou energii (AEOI) Mohammadem] Eslamim v Teheránu

beru na vědomí souhlas Íránu umožnit agentuře (MAAE) pokračovat

v dalších monitorovacích a ověřovacích opatřeních nezbytných k

tomu, aby MAAE plnit své poslání,“ řekl Grossi.

Dosažení tohoto cíle by bylo podle něj velmi důležité, protože by to

umožnilo MAAE začít stanovovat nové základní linie potřebné v

případě, že Írán obnoví své jaderné závazky v rámci Společného

komplexního akčního plánu (JCPOA).

V lednu, upozornil Grossi, Írán provedl významnou změnu v

deklarovaných konstrukčních informacích pro zařízení na

obohacování paliva v lokalitě Fordow, aniž by o tom předem

informoval MAAE. "Bylo to v rozporu se závazky Íránu podle dohody

o zárukách," zdůraznil. "Po diskusích mezi Íránem a představiteli

MAAE Írán potvrdil, že bude dále zvyšovat frekvenci a intenzitu

ověřovacích činností agentury v lokalitě Fordow," řekl Grossi.

„Vítám ujištění na vysoké úrovni ze strany Íránu, že je připraven

provádět další vhodné ověřovací a monitorovací činnosti a

spolupracovat s agenturou na vyřešení zbývajících bezpečnostních

problémů, včetně problémů týkajících se tří nedeklarovaných míst,

kde agentura našla stopové částice uranu. antropogenního původu. V

duchu společného prohlášení se těším, že se co nejdříve zúčastním

následných technických jednání s Íránem, jak jsme se dohodli,“

uzavřel Grossi.
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Watch Video At: https://youtu.be/vbrDdN5cTRI

Írán a Mezinárodní agentura pro atomovou energii (MAAE) dosáhly

porozumění během návštěvy šéfa organizace Rafaela Grossiho v

Teheránu. Uvedl to v pondělí mluvčí íránského ministerstva

zahraničí Nasser Kanani Chafi.

„Návštěva generálního ředitele MAAE v Teheránu byla

pokračováním [použití] diplomacie k řešení technických rozporů,“

citoval ho  Tasnim . "V důsledku toho bylo dosaženo dohody mezi

Íránem a MAAE."

O tom, v jaké oblasti bylo přesně dosaženo konsenzu, zástupce MZV

neuvedl. Zároveň zdůraznil, že Islámská republika „považuje

diplomacii za nejlepší způsob řešení sporů bilaterálním a

multilaterálním způsobem“. Mluvčí ministerstva zahraničí poukázal

na to, že „Írán <...> preferuje jít cestou vyjednávání s cílem vrátit

všechny strany, včetně americké administrativy, k plnění jejich

závazků podle Společného komplexního akčního plánu.

https://youtu.be/vbrDdN5cTRI
https://www.tasnimnews.com/en
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Watch Video At: https://youtu.be/-EXHiwLxigE

Čína vítá dohody mezi Teheránem a Mezinárodní agenturou pro

atomovou energii (MAAE) v íránském jaderném problému a doufá,

že pomohou vytvořit podmínky pro další jednání o této otázce. Uvedl

to v pondělí na brífinku mluvčí čínského ministerstva zahraničí Mao

Ning.

„Čína oceňuje dohody uzavřené mezi Íránem a MAAE s cílem posílit

spolupráci při řešení íránského jaderného problému a vítá přání

obou stran hledat řešení zbývajících otázek souvisejících s dozorem

nad dozorem nad bezpečnostními opatřeními prostřednictvím

dialogu a konzultací. <...> Čína doufá, že tyto dohody budou

efektivně implementovány a pomohou vytvořit podmínky pro další

pokrok v jednání o řešení íránského jaderného problému,“ uvedl

oficiální zástupce čínského ministerstva zahraničí.

Netanjahu: "Deset let jsme zabránili rozvoji íránského jaderného

projektu, ale nezastavili jsme ho."

https://youtu.be/-EXHiwLxigE
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Watch Video At: https://youtu.be/fxzDnVQyvks

Bývalý zvláštní vyslanec USA pro Afghánistán Zalmay Khalilzad

považuje Írán za „centrum sítě al-Káida“ (teroristická skupina

zakázaná v Ruské federaci). Uvedl to v pondělí v rozhovoru pro

afghánskou televizi TOLOnews.

„Kdysi byl Afghánistán centrem aktivit al-Káidy. Nyní je to ve větší

míře Írán,“ argumentoval Khalilzad a vyzval administrativu

amerického prezidenta Joea Bidena, aby zavedla další sankce proti

Íránu a izolovala tuto zemi na mezinárodní scéně.

Khalilzad dříve pracoval ve strukturách Rady národní bezpečnosti,

ministerstva zahraničí USA a Pentagonu, byl americkým

velvyslancem v Kábulu a Bagdádu, stálým zástupcem při OSN a

zvláštním vyslancem pro Afghánistán. Khalilzad, který opustil státní

službu, je mezi konzultanty Bílého domu. 

Írán má potřebné zásoby obranných zbraní a v současné době

nepotřebuje nakupovat ruské protiletadlové raketové systémy S-400

(SAM). Uvedl to v pondělí ministr obrany a logistiky ozbrojených sil

Islámské republiky Mohammad Reza Ashtiyani.

https://youtu.be/fxzDnVQyvks
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„Rusko je jednou ze zemí, se kterými udržujeme vztahy na vysoké

úrovni. Přesto jsme dosáhli soběstačnosti v obranných zbraních.

Pokud to bude nutné nakoupit, uděláme to, ale v tuto chvíli

nepotřebujeme další zbraně,“ odpověděl ministr na otázku o

možnosti nákupu S-400. Jeho slova cituje agentura Tasnim.

Ve čtvrtek Bloomberg s odkazem na zdroje z Izraele a Spojených

států tvrdil, že Írán usiluje o získání S-400 od Ruska. Izrael to

zároveň považuje za překážku potenciálních úderů proti zařízením

teheránského jaderného programu.

V květnu 2019 Bloomberg tvrdil, že Rusko údajně odmítlo íránskou

nabídku na S-400 v obavě, že dodávky systémů do Teheránu zvýší

napětí na Blízkém východě. Poté vojensko-diplomatický zdroj

agentuře TASS řekl, že Moskva neobdržela z Teheránu relevantní

žádosti. 

Írán vyvíjí nový bezpilotní letoun (UAV) založený na stíhačce Gaher-

313. Oznámil to v pondělí ministr obrany Íránské islámské republiky

Mohammad Reza Ashtiani.

„Náš obranný průmysl pracuje na projektu UAV založeném na

stíhačce Gaher-313. V tuto chvíli čekáme na dokončení tvorby

prototypu, po kterém začne jeho testování,“ citoval Tasním ministra

obrany.

Gaher-313 je íránský jednomístný stíhací letoun představený v roce

2013, jehož klíčovými vlastnostmi jsou utajení vůči nepřátelskému

radaru a schopnost manévrovat v malé výšce. Letoun je určen pro

nosnost dvou 910 kg pum nebo několika řízených střel nebo šesti

střel vzduch-vzduch. 

Íránské úřady propustily z věznic 268 afghánských občanů a předaly

je úřadům sousední země. Na svém Twitteru to v pondělí oznámil

tiskový tajemník ministerstva zahraničí v prozatímní vládě

Afghánistánu tvořené hnutím Taliban (v Ruské federaci zakázané)

Háfiz Zia Ahmad.
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K předání vězňů Talibanu podle něj došlo v provincii Herát ležící v

západní části Afghánistánu. Ceremoniálu se zúčastnil chargé

d'affaires z Afghánistánu v Teheránu Fazl Mohammad Haqqani,

jmenovaný Talibanem do této funkce dne 26. února. Podrobnosti o

deliktech, za které afghánští občané skončili v íránském vězení,

zástupce ministerstva zahraničí neuvedl. Afghánský list Hasht e Subh

tvrdí, že íránské úřady předaly afghánské straně nejméně 560 vězňů

v oblasti kontrolního stanoviště Islam-Kala.  

Dohoda o výměně zajatců mezi Íránem a Belgií nebyla vzhledem k

postoji belgické strany realizována. Oznámil to v pondělí na tiskové

konferenci oficiální zástupce Ministerstva zahraničních věcí Íránské

islámské republiky (IRI) Nasser Kanani Chafi.

"Bohužel kvůli změnám v belgickém přístupu byla dohoda

zmrazena," řekl Kanani. - Pokud jde o íránského diplomata

zadrženého v Belgii, opakovaně jsme uvedli, že zatčení, vyšetřování,

soud a odsouzení byly nezákonné a jsou flagrantním porušením

Vídeňské úmluvy [o diplomatických vztazích]. Těšíme se na pokrok v

případě tohoto diplomata."

Asadullah Asadi, který získal diplomatickou akreditaci v Bruselu, byl

v únoru 2021 odsouzen belgickým soudem k 20 letům vězení za

obvinění z přípravy teroristického činu ve Francii. Během soudních

slyšení se tvrdilo, že íránský diplomat a tři jeho komplicové měli

údajně v úmyslu odpálit bombu během demonstrace poblíž Paříže ze

strany USA podporované kontrarevoluční opoziční skupiny

Organizace mudžahedínů íránského lidu. Sám Asadi všechna

obvinění popřel, odmítl se zúčastnit soudních jednání a po vynesení

verdiktu se proti rozhodnutí soudu neodvolal a jako důvod svého

chování uvedl diplomatickou imunitu. 

Bílý dům vyzývá k nezávislému vyšetření série nedávných otrav v

íránských školách. Uvedla to v pondělí na brífinku tisková tajemnice

Bílého domu Karine Jean-Pierreová.
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"Je třeba provést důvěryhodné nezávislé vyšetřování a odpovědné

osoby musí být pohnány k odpovědnosti." Pokud tyto otravy souvisejí

s účastí na protestech, pak to spadá pod mandát nezávislé

vyšetřovací mise OSN v Íránu, “uvedl tiskový tajemník Bílého domu.

Loni v listopadu přijala Rada OSN pro lidská práva (HRC) na

zvláštním zasedání v Ženevě rezoluci o zřízení mezinárodní mise pro

vyšetřování porušování lidských práv během protestů v Íránu. Tento

dokument, který aktivně prosazovaly Spojené státy a další západní

země, schválilo 25 ze 47 delegací, které jsou členy HRC, zatímco 6

zemí včetně Arménie, Číny a Kuby hlasovalo proti a 16 států se

zdrželo hlasování.

V různých částech Íránu došlo k četným otravám středoškoláků

neznámým plynem. 22. února bylo v provincii Lorestan

hospitalizováno 20 školaček s příznaky intoxikace. Vyšetření ukázalo,

že příčinou otravy byl jed. 28. února bylo do nemocnice převezeno 35

studentů ze střední školy v Pardis na předměstí Teheránu. 1. března

bylo v severozápadní provincii Ardabil hospitalizováno 105 dětí s

podobnými příznaky a několik studentů bylo otráveno v Teheránu.

Prezident Ebrahim Raisi v pondělí nařídil vytvoření pracovní skupiny

pro vyšetřování incidentů. 

Íránské úřady mají právo trestat ženy, které nedodržují pravidla

nošení pokrývky hlavy – hidžábu. Uvedl to v pondělí předseda

Nejvyššího soudu Íránu Gholam Hossein Mohseni-Ejei.

„Odstranění pokrývky hlavy na veřejnosti je v rozporu s hodnotami

[íránského] státního systému a ti, kdo se takových činů dopustí,

budou potrestáni,“ citovala ho IRNA. "Odmítnutí nosit hidžáb je

porušením zásad šaría a právních norem."

Mohseni-Ejei také zdůraznil, že odstranění šátku považuje za čin,

který „porušuje veřejný pořádek a poškozuje morálku“. Íránské

úřady, poznamenal, udělají vše, co je v jejich silách, a zapojí instituce
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soudní a výkonné moci, aby zastavily takové akce ze strany občanů

islámské republiky.

10. ledna íránský generální prokurátor Mohammad Jafar Montazeri

nařídil orgánům činným v trestním řízení, aby zintenzivnily boj proti

porušování pravidel pro nošení hidžábu. Strážci zákona, upozornil,

jsou povinni pachatele těchto deliktů zadržet a postavit před soud k

potrestání. V souladu s islámským trestním zákoníkem hrozí

pachatelům kromě pokut i vězení od deseti dnů do dvou měsíců.

Kromě toho na ně mohou být uplatněna další správní opatření,

zejména propuštění z veřejné služby, exil, zákaz opuštění země a

styků s opozičními organizacemi a konfiskace majetku. Ještě

přísnější trest čeká na ty, kteří přesvědčí a povzbudí ostatní, aby

odmítli nosit hidžáb: mohou být odsouzeni k trestu odnětí svobody v

rozmezí od jednoho roku do 10 let. 

Revoluční soud v jihozápadním městě Ahváz v pondělí odsoudil k

smrti šest ozbrojenců z Arabského hnutí za osvobození Ahvázu. Podle

Tasnima byli shledáni vinnými ze zabití dvou členů milice Basij a

také policisty a vojáka.

Arabské hnutí za osvobození Ahvázu působí v provincii Khuzestan od

roku 1999. Organizace byla v Íránu uznána za teroristickou

organizaci po sérii explozí a ostřelování vojenských i civilních cílů.

Ozbrojenci usilují o oddělení provincie Chúzestán od Íránu a

vytvoření arabského státu. Centrála hnutí je v Dánsku a Nizozemsku. 

IRÁK

Irácký prezident Abdel Latif Rashid a premiér Mohammed al-Sudani

požádali Organizaci Spojených národů pro výchovu, vědu a kulturu

(UNESCO), aby přispěla k obnově míst kulturního dědictví země

postižených akcemi militantů z teroristické skupiny „Islámský stát“. “

(ISIS, zakázaný v Rusku). S takovou žádostí, jak informovala tisková
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služba prezidenta, se iráčtí vůdci v pondělí obrátili na generální

ředitelku UNESCO Audrey Azoulayovou, která přijela na návštěvu do

Bagdádu.

"Schůzka zdůraznila potřebu obnovit bohaté irácké dědictví a

pracovat na obnově starověkých míst poškozených teroristy v

důsledku vandalských činů," uvedla tisková služba v širokém

prohlášení. Irácký premiér požádal generálního ředitele organizace,

aby poskytl ještě větší podporu pro navrácení ukradených iráckých

artefaktů. V tomto ohledu Al-Sudani „ocenil zařazení mnoha

hmotného a přírodního dědictví Iráku na seznamy UNESCO“.

Kromě toho se irácký prezident vyslovil pro posílení spolupráce mezi

Arabskou republikou a organizací a vyjádřil připravenost pracovat na

rozvoji vzdělání, kultury a vědy, jakož i na zachování historického

dědictví a kulturní rozmanitosti země. země.

Lukoil získal souhlas od státní irácké ropné společnosti Thi-Qar Oil

Company (TOC) k žádosti o komercializaci zásob a předběžný návrh

rozvoje ropného pole Eridu v Iráku, uvedl Lukoil v prohlášení.

Rozvoj pole Eridu v bloku 10 v Iráku je plánován tak, že bude

proveden s Inpex South Iraq. „Poté, co TOC schválí předložené

dokumenty, Lukoil a Inpex South Iraq plánují zahájit realizaci plánu

rozvoje pole Eridu s úrovní projektované produkce 250 000 barelů

denně,“ uvádí zpráva.

Průzkumné práce na bloku 10 začaly v roce 2012. V důsledku práce

bylo objeveno pole Eridu se zásobami odhadovanými na 12,9

miliardy barelů. Toto pole se stalo jedním z největších nálezů ropy v

Iráku za posledních 20 let, zdůrazňuje Lukoil.

Blok 10 se nachází v jižní části Iráku, 150 km od pole West Qurna-2,

kde působí také Lukoil. Ruská společnost je provozovatelem

developerského projektu bloku 10 s 60% podílem, Inpex South Iraq

vlastní 40% podíl. Nositelem kontraktu z irácké strany je státní

společnost TOC. 
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EGYPT

Socha sfingy, možná zobrazující římského císaře Claudia, byla podle

ministerstva turismu a starožitností objevena během archeologických

vykopávek v provincii Qena v Egyptě.

Je třeba poznamenat, že archeologická mise z University of Ain

Shams, vedená bývalým ministrem pro památky Mamdouh al-

Damati, dokázala najít pavilon z římské říše na východ od

chrámového komplexu Dendera.

Výzkumník uvedl, že vápencová socha byla nalezena během úklidové

operace. Prvotní ohledání jejího obličeje podle něj ukázalo, že jde o

obraz císaře Claudia.

Je třeba poznamenat, že pod sochou bylo možné najít obraz z doby

římské říše, malovaný hieroglyfy a démotickým písmem.

Ruský premiér Michail Mišustin jmenoval Alexeje Tevanjana novým

obchodním zástupcem Ruska v Egyptě. Odpovídající příkaz byl

zveřejněn v pondělí na oficiálním portálu právních informací.

„Jmenovat Tevanjana Alexeje Robertoviče obchodním zástupcem

Ruské federace v Egyptské arabské republice,“ stojí v dokumentu.

Podle jiného příkazu odvolal šéf kabinetu ministrů Nikolaje

Aslanova, předchozího obchodního zástupce Ruska v Egyptě, kvůli

vypršení smlouvy o poskytování služeb na dobu určitou. 

KROCAN

Americký velvyslanec v Ankaře Jeff Flake byl v pondělí předvolán na

turecké ministerstvo zahraničí v souvislosti s návštěvou předsedy

Sboru náčelníků štábů (CNS) amerických ozbrojených sil generála

Marka Milleyho v Sýrii, řekl agentuře TASS diplomatický zdroj. .

„Americký velvyslanec v Ankaře Jeff Flake byl předvolán na

ministerstvo zahraničí dnes, 6. března, v souvislosti s návštěvou

náčelníka generálního štábu USA Marka Milleyho v severovýchodní
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Sýrii dne 4. března 2023. [Od něj] požadovali vysvětlení této

návštěvy, “uvedl zdroj agentury. 

Watch Video At: https://youtu.be/u9EPECia_yw

Šéf Sboru náčelníků štábů amerických ozbrojených sil (AF) generál

Mark Milley se při své návštěvě Sýrie setkal pouze s americkými

vojáky, jde o běžnou praxi. Uvedl to v pondělí na pravidelném

brífinku šéf tiskové služby ministerstva zahraničí Ned Price v

komentáři k předvolání velvyslance v Ankaře na turecké ministerstvo

zahraničí.

„Ano, můžeme potvrdit, že velvyslanec v Ankaře dnes navštívil

turecké ministerstvo zahraničí za účelem jednání. Pokud jde o

návštěvu generála Milliho, je lepší kontaktovat ministerstvo obrany,

ale pokud rozumíme, setkal se pouze s americkým vojenským

personálem, “řekl Price.

Poznamenal, že taková návštěva náčelníka Sboru náčelníků štábů

ozbrojených sil USA je běžnou praxí. „Náčelník Sboru náčelníků

štábů cestuje do různých částí světa, aby se setkal s americkým

vojenským personálem. V tomto případě udělal právě to, “dodal

vedoucí tiskové služby ministerstva zahraničí.

https://youtu.be/u9EPECia_yw
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Rumunsko a Turecko vytvářejí bilaterální pracovní skupinu pro

bezpečnost v Černém moři. Oznámil to v pondělí rumunský ministr

zahraničí Bogdan Aurescu v telefonickém rozhovoru s americkým

ministrem zahraničí Anthonym Blinkenem.

Rumunský ministr zahraničí informoval svůj americký protějšek o

svém návrhu, který jeho turecký protějšek schválil v prosinci 2022,

na zřízení bilaterální rumunsko-turecké pracovní skupiny pro

bezpečnost v Černém moři, která je v procesu organizování.

Ministerstvo zahraničí to uvedlo v prohlášení. "Americká strana

vysoce ocenila tuto iniciativu."

Během rozhovoru diskutovali šéfové rumunských a amerických

diplomatů o „možnostech posílení stability v oblasti Černého moře

prostřednictvím strategického přístupu, který by posílil její status

významné důležité obchodní a energetické cesty“.

V této souvislosti Aurescu, uvedlo ministerstvo zahraničí, „zdůraznil

důležitost budoucí strategie USA pro Černé moře <...>, přičemž

připomněl hodnocení a myšlenky Rumunska v této otázce, které byly

sděleny ministru zahraničí Blinkenovi v podstatném dokument

během jeho návštěvy v Bukurešti v listopadu 2022 roku“.

Telefonický rozhovor mezi Aurescem a Blinkenem se uskutečnil v

rámci přípravy na osmé setkání Strategického dialogu mezi

Rumunskem a Spojenými státy, které se bude konat v Bukurešti v

březnu tohoto roku. 

Počet obětí zemětřesení ze 6. února v Turecku přesáhl 46 000.

Oznámil to v pondělí turecký prezident Tayyip Erdogan.

„V důsledku zemětřesení jsme ztratili 46 104 našich občanů. Od

prvního zemětřesení 6. února jsme my - vláda, všechna ministerstva

- naléhavě zmobilizovali, “řekl novinářům po jednání kabinetu

ministrů. Vysílání bylo řízeno kanálem TRT.
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„Zkáza byla tak velká, že jsme v prvních hodinách nebyli schopni

dosáhnout takové intenzity prací [na odklízení sutin a pomoci

obyvatelstvu], v kterou jsme doufali. Tváří v tvář těmto potížím jsme

se ale nevzdali a během několika hodin jsme zintenzivnili práci na

všech úrovních a dali přednost záchranným aktivitám,“ řekl

prezident. Poznamenal, že 230 000 budov v postižených oblastech již

nelze používat.

Podle Erdogana bylo více než 3 miliony lidí převezeno z oblasti

katastrofy do jiných regionů. Část obyvatelstva se usadila na

vesnicích a vesnicích. Řekl, že úřady plánují rozšířit oblast

kontejnerových měst pro potřebné a do dvou měsíců postavit města

pro dalších 100 000 kontejnerů jako dočasné útočiště pro ty, kteří

přišli o své domovy. Do roka slíbil přestavbu obytných budov pro

obyvatele postižených regionů. 

Stanové tábory pro obyvatele oblasti katastrofy v Adiyaman, Turecko.

Watch Video At: https://youtu.be/fu7iQTH_KVo

Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan v pondělí potvrdil, že

všeobecné hlasování o prezidentských kandidátech a složení

parlamentu se uskuteční 14. května. Uvedl to po jednání kabinetu

ministrů.

https://youtu.be/fu7iQTH_KVo
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„Musíme se dostat přes tuto předvolební fázi a zaměřit se na pomoc

při zemětřesení. Volby 14. května, jak jsme již řekli, nám takovou

příležitost poskytne. Očekávám, že v pátek 10. března podepíšu

příslušné rozhodnutí – takové pravomoci dává ústava – a druhý den

po zveřejnění v oficiálních novinách vstoupí v platnost,“ řekl.

Vysílání bylo řízeno kanálem TRT.

Dodal, že od okamžiku zveřejnění vyhlášky „oficiálně začne

předvolební proces“. „A otázky volebního kalendáře od 11. března

přejdou pod kontrolu Ústřední volební komise,“ vysvětlil. Od

okamžiku podpisu dekretu o zahájení příprav na hlasování musí

podle zákona dojít k samotné vůli lidu o 60 dní později, v neděli

nejblíže konci této lhůty.

Podle zákona se prezidentské a parlamentní volby musí v Turecku

konat nejpozději 18. června 2023. Erdogan opakovaně potvrdil svůj

záměr odložit hlasování na 14. května, aby stihnul období prázdnin,

zkoušek ve vzdělávacích institucích a náboženských svátků. Schválení

dřívějšího data bude vyžadovat buď souhlas parlamentu, nebo

samostatný prezidentský dekret, který nevyžaduje další schválení

exekutivy. 

Opoziční blok Lidové aliance, který se skládá z několika tureckých

stran, nominoval Kemala Kılıçdaroğlua, předsedu Lidové

republikánské strany, založené prvním tureckým prezidentem

Mustafou Kemalem Atatürkem, jako jediného kandidáta do

prezidentských voleb v pondělí, informoval zpravodaj agentury

TASS. opoziční shromáždění v Ankaře.

Opoziční aliance také oznámila, že lídři dalších pěti opozičních stran

se stanou místopředsedy, pokud opozice volby vyhraje.

Blok navíc umožňuje jmenování starostů Istanbulu a Ankary Ekrema

Imamoglua a Mansur Yavase na posty viceprezidentů „za vhodných

podmínek“, pokud vyhrají volby 14. května.
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CHP byla založena Atatürkem v září 1923. Od roku 2010 je v jejím

čele Kılıçdaroğlu. V posledních volbách získala CHP 25-30 % hlasů,

je tedy hlavní politickou silou v Turecku, která se staví proti Straně

spravedlnosti a rozvoje v čele s prezidentem Recepem Tayyipem

Erdoganem.

Opoziční aliance kromě CHP zahrnuje Dobrou stranu, Stranu štěstí

Temela Karamollaoglua, Stranu demokracie a průlomu Aliho

Babacana, Stranu budoucnosti Ahmeta Davutoglua a Demokratickou

stranu Gultekina Uysala. Davutoglu působil jako ministr zahraničí a

předseda vlády za prezidenta Erdogana, Babacan působil jako

ministr zahraničí a místopředseda vlády v Erdoganově vládě. 

Watch Video At: https://youtu.be/Mzpm2cQnV2Y

Turecká opoziční „Lidová aliance“ šesti stran hodlá v případě

vítězství ve volbách zrušit všechny politické rady pod prezidentem a

výrazně posílit parlamentarismus v zemi, která je prezidentskou

republikou. Uvádí to „Plán přechodu k posílenému parlamentnímu

systému“, který v pondělí zveřejnila opoziční aliance.

Dokument uvádí, že „budou zrušeny politické rady a úřady pod

prezidentem, vytvořené souběžně s ministerstvy“. Tyto struktury jsou

kritizovány odpůrci současných tureckých úřadů, zejména jsou

https://youtu.be/Mzpm2cQnV2Y
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považovány za prvek nerozumného posilování prezidentovy moci.

„Rozdělení ministerských postů bude dáno počtem poslanců

zvolených z politických stran, které jsou členy lidové aliance ve

všeobecných parlamentních volbách. Každou ze stran aliance bude v

kabinetu zastupovat alespoň jeden ministr,“ píše se v dokumentu.

Opozice jako plán na posílení parlamentního systému v zemi

navrhuje omezit některé pravomoci prezidenta. Zejména jmenování

a odvolávání ministrů bude provádět prezident, ale „po dohodě s

předsedou politické strany, k níž patří“. „Na konci přechodu na

posílený parlamentní systém bude případné členství v politické

straně stávajícího držitele ukončeno,“ uvádí se v cestovní mapě.

Rozdělení pravomocí a odpovědnosti místopředsedů a ministrů, jak

podotýká opozice, by přitom mělo probíhat po dohodě s lídry stran,

které jsou součástí „Lidové aliance“.

Již dříve aliance nominovala Kemala Kılıçdaroğlu, předsedu

Republikánské lidové strany, založené prvním tureckým prezidentem

Mustafou Kemalem Atatürkem, jako jediného kandidáta do

prezidentských voleb. Blok navíc umožňuje jmenování starostů

Istanbulu a Ankary Ekrema Imamoglua a Mansur Yavase na posty

viceprezidentů „za vhodných podmínek“, pokud vyhrají volby 14.

května.

Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan v pondělí řekl, že 10.

března podepíše dekret o přípravě na volby. Po zveřejnění v Úředním

věstníku začne 11. března 60denní předvolební období a hlasování v

tomto případě připadá na 14. května. 

Istanbulský summit o plynu plánovaný na 22. března se tento měsíc

neuskuteční. Agentuře TASS to v pondělí oznámil zdroj z tureckého

ministerstva přírodních zdrojů a energetiky.

„Ano, v tuto chvíli je známo, že se 22. března neuskuteční. Možné

datum události nebylo uvedeno, “uvedl zdroj.
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Turecký ministr energetiky a přírodních zdrojů Fatih Donmez 30.

ledna oznámil, že Istanbulský summit o plynu je naplánován na 14.

až 15. února, kam je plánováno pozvat zástupce zemí produkujících

plyn a spotřebitelů z Evropy. Poté byl přeložen na 22. března.

V říjnu 2022 vystoupil ruský prezident Vladimir Putin na fóru

Russian Energy Week s myšlenkou vytvořit na tureckém území

centrum, kam by bylo možné přesměrovat ztracený objem tranzitu

přes Nord Stream. Vysvětlil, že jde o možnost vybudování dalšího

potrubního systému a vytvoření uzlu v Turecku, přes který by byl

plyn dodáván do třetích zemí, především evropských, pokud by o to

měly zájem. Ankara na tuto iniciativu reagovala pozitivně a uvedla,

že má významnou část infrastruktury pro vytvoření uzlu a centra pro

obchodování s plynem v Istanbulu.

Turecká generální prokuratura žádá soud, aby pachatele

teroristického útoku na turistické ulici Istiklal v Istanbulu odsoudil k

trestu odnětí svobody až na 3000 let, uvedla v pondělí agentura

Anadolu.

První jednání se podle něj budou konat u istanbulského soudu od 9.

do 11. května.

V důsledku exploze 13. listopadu 2022 na ulici Istiklal v Istanbulu

bylo zabito 6 lidí a více než 80 bylo zraněno. Podle vyšetřovatelů se

do útoku zapojila Strana kurdských pracujících a její syrská pobočka

(„Síly lidové sebeobrany“). 

SAUDSKÁ ARÁBIE

Rijád a Ankara dosáhly dohody, podle níž Saúdský rozvojový fond

uloží 5 miliard dolarů u Centrální banky Turecka, uvedl fond v

prohlášení zveřejněném v pondělí na svých webových stránkách.

Dokument podepsali ministr cestovního ruchu Saúdské Arábie,

předseda správní rady fondu Ahmed al-Khatib a šéf turecké centrální

banky Shahap Kavcioglu. Rijád uzavřel dohodu s tureckým
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regulátorem z iniciativy krále Salmána bin Abdulazize Al Sauda a

korunního prince Mohammeda bin Salmána, uvádí se v prohlášení. 

Ukrajina: výsledky 6. března 2023 || Zelenskij daruje zbytky
ozbrojených sil Ukrajiny v Bachmutu

06.03.2023 23:06:51    Vlad Nikolajev

66 0 0

 

Personální změny v SBU

Ukrajinský prezident Zelenskij odvolal Oleksandra Jakuševa,

zástupce bezpečnostní služby Ukrajiny, který byl do této funkce

jmenován 25. března 2020.

Ze svých funkcí byli odvoláni také šéfové regionálních oddělení SBU

v Kyjevem kontrolované části Záporožské oblasti Boris Bezrukij a

Sumské oblasti Eduard Fedorov. Je známo, že SBU v oblasti Sumy

povede Oleg Krasnoshapka. Kromě toho místo Igora Noska povede

odbor pro ochranu státního tajemství a licencování SBU Oleg

Khramov.

https://anna-news.info/2023/03/06/
https://anna-news.info/author/nikolaev/
https://anna-news.info/wp-content/uploads/2023/03/07/1300/Ukraine.jpg
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Navíc byl propuštěn Alexander Provotvorov, vedoucí oddělení

ekonomické podpory SBU.

Zelenskij daruje zbytky ozbrojených sil Ukrajiny v

Bachmutu

Ukrajinské úřady se postavily proti ústupu poražené ukrajinské

armády z Artemovska. Na dnešním zasedání velitelství vrchního

vrchního velitele prezidenta Ukrajiny Zelenského bylo rozhodnuto o

pokračování tzv. „Obrana Bakhmut“ .

Kancelář prezidenta Ukrajiny vydala prohlášení, v němž se uvádí, že

vedení ozbrojených sil Ukrajiny v čele s vrchním velitelem

ozbrojených sil Ukrajiny Valerijem Zalužným se postavilo proti

stažení ozbrojených sil Ukrajiny z Artemivska:

„Při hodnocení průběhu obranné operace se Zelenskij zeptal

vrchního velitele ukrajinských ozbrojených sil Valerije Zalužného a

velitele operačně-strategického seskupení vojsk Chortycja Alexandra

Syrského na další akce v Bachmutském směru. Vyslovili se pro

pokračování obranné operace a další posílení pozic v Bachmutu.

Между тем отмечается, что как раз-таки Залужный выступает за

отступление из Бахмута из-за катастрофических потерь

украинских военных, но сделать этого не разрешает Зеленский.

На почве разногласий между Зеленским и Залужным возник

конфликт. Добавим, что сегодня Зеленский обновил состав

Ставки Верховного главнокомандующего. Указом президента, в

него включен недавно назначенный первый замминистра

обороны Украины Александр Павлюк.

НАБУ возглавил ставленник Ермака

Правительство Украины назначило директором Национального

антикоррупционного бюро Украины бывшего главу

Госинспекции архитектуры и градостроительства Семена

Кривоноса. Последний – один из трех финалистов конкурсного
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отбора, в который также попали следователь Государственного

Бюро расследований   Сергей Гупяк и руководитель управления

внутреннего контроля НАБУ Роман Осипчук.

Известно, что новый глава НАБУ Кривонос — уроженец

Мариуполя, имеет два высших образования по специальностям

– агрономия и правоведение. С 2011 по 2015 год работал в

территориальных органах Минюста в Одесской и Киевской

областях. Затем с 2015 по 2016 годы занимал должность первого

заместителя начальника Одесской таможни, откуда затем

уволился. Далее

Кривонос работал старшим юридическим советником в

Международной организации по развитию права, в 2020-2021

возглавлял общественную организацию «Офис простых

решений и результатов». С мая 2021 возглавлял Госинспекцию

архитектуры и градостроительства Украины.

В экспертных кругах назначение Кривоноса оценивают

критически. Отмечается отсутствие у него опыта расследования

коррупционных преступлений и его связи с главой Офиса

президента Украины Андреем Ермаком. Дело в том, что супруга

Кривоноса Галина Польшинская, работала в аппарате замглавы

КГГА Алексея Кулебы, который сейчас является заместителем

Ермака.

Таким образом Офис президента Украины Зеленского с

назначением Кривоноса главой НАБУ сможет блокировать

уголовные дела, если другие два антикоррупционных органа —

 Специализированная антикоррупционная прокуратура и

Высший антикоррупционный суд Украины — будут возбуждать

их против окружения президента Украины.

Офис Зеленского обвинил Louis Vuitton в поддержке

СВО
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Советник главы Офиса президента Украины Михаил Подоляк

выступил с радикальными заявлениями в адрес французского

модного дома Louis Vuitton из-за рекламного видеоролика.

Украинские неонацисты усмотрели в рекламной концепции

бренда «пропаганду» российской спецоперации.  

Дело в том, что модный дом опубликовал рекламу, использовав

красный, синий и белый цвета — цвета флага Франции, а также

латинскую букву V — фирменный знак Louis Vuitton. Как

известно литеры V и Z после 24 февраля 2022 года стали

символами российской спецоперации по демилитаризации и

денацификации Украины.

Выпуск ролика Louis Vuitton приурочил к презентации новой

женской коллекции на Неделе моды в Париже, открытие

которой состоялся сегодня в музее Орсе.

При этом угрозами и оскорблениями в адрес французских

кутюрье в Офисе Зеленского не ограничились. Тот же Подоляк

выступил против Будапешта, назвав Венгрию «адвокатом

дьявола» за призывы к мирным переговорам по Украине.

«Быть адвокатом дьявола иногда выгодно, но чаще это

приводит к историческому фиаско. Когда Сийярто говорит, что

«цель состоит в том, чтобы прекратить убивать людей и

прекратить огонь», он призывает к капитуляции Украины и

выступает за геноцид. Стоит изучить историю внимательнее».

Отметим, что глава МИД Венгрии Петер Сийярто заявил, что

конфликт на Украине следует прекратить и надо остановить

кровопролитие: «Первая цель — прекратить убивать людей, а

это означает соглашение о прекращении огня, и ничего

больше». Однако, как видно из агрессивной риторики

Подоляка, власти Украины намерены продолжить военные

действия против России и убийства мирного населения.

Сырский в третий раз посетил Бахмут



35/35

За последнюю неделю Командующий Сухопутных войск

Вооруженных сил Украины Александр Сырский в третий раз

посетил осажденный российской стороной Артемовск (Бахмут).

5 марта Сырский снова посетил части Вооруженных сил

Украины, частично остающиеся возле Бахмута. По его словам,

«бои за Бахмут достигли наивысшего уровня напряжения».

"Nepřítel vrhl do bitvy další Wagnerovy síly." Podle Syrského

ozbrojené síly Ukrajiny „brání pozice na severu Bachmutu a snaží se

zabránit obklíčení města“ již několik měsíců. Již dříve, 3. března,

přijel do Bachmutu také velitel pozemních sil Ozbrojených sil

Ukrajiny, protože ukrajinské jednotky jsou v kritické situaci.

 

 


